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عقب گرد 
دانشگاه ها با برجام

زهرا رمضانی و محسن تاجیک نژاد
گروه دانشگاه
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میگذشـت؛دوسـالیکـه

پیـروایـدهتعامـلبـاغـرب
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مـردمراحـلکنـد.23تیرمـاهسـال94بالاخـرهانتظارهابهسـررسـید

وبرجـاممتولـدشـدومـوردتوافـقایـرانو6کشـورطرفمذاکـرهقـرار

گرفـت.هرچنـدامـروزبـاگذشـتپنـجسـالازآنروزهـا،فقـطنـامآن

بهعنـوانسـنددیگـریازبدعهـدیکشـورهایغربیدرتاریخکشـور

باقـیمانـدهاسـت.توافـقبرجـامنهتنهادرایجادگشـایشدرمسـائل

مختلـفکشـورناموفـقبـود،بلکهبهواسـطهمذاکـرات،موجبتوقف

پیشـرفتهادرعرصهصنعتهسـتهایشـدکهبادانشبومیجوانان

ومحققـانداخلـیدنبـالمیشـد.»فرهیختـگان«درسـالروزامضـای

برجـامبـهبررسـیتاثیـراتبرجـامبردانشـگاهدرجنبههـاوحوزههای

مختلـفپرداختـهودرگفتوگـوبـاتنـیچندازاسـاتیددانشـگاهاین

تحـولاترابهویـژهدررشـتههایمرتبـطبـاصنعـتهسـتهایمـورد

واکاویقـراردادهکـهدرادامـهمیخوانیـد.

دانشگاههاخودرابرایترممجازیآمادهمیکنند

هوشنگ طالبی در گفت وگو با مهر، در تشریح جزئیات جلسه روسای دانشگاه ها 

با وزیر علوم گفت: »در این جلسه تاکید شد که باید برای ترم آینده اساس را بر این 

بگذاریم که آموزش ها به صورت غیرحضوری خواهد بود البته اگر با همت مردم و کادر 

درمانی وضعیت در استان ها سفید و بهتر شد، ترم به صورت حضوری برگزار می شود.« 

رئیس دانشگاه اصفهان با اشاره به اینکه بر این اساس دانشگاه ها باید زیرساخت های 

خود را برای برگزاری یک ترم مجازی آماده کنند، افزود: »تاکید بر این است که 

سرویسی که دانشگاه ها به دانشجویان در ترم آینده ارائه می دهند، باکیفیت تر از ترم 

گذشته باشد که البته این موضوع مستلزم این است که نهادهای بیرونی کمک کنند.« 

طالبی ادامه داد: »در حال حاضر دانشگاه ها در مسیری گام برمی دارند که یکی از 

مباحث اصلی در کشور است و سایر سازمان ها ازجمله سازمان برنامه باید در این 

راستا به دانشگاه ها کمک کنند و بودجه تجهیزات و زیرساخت های دانشگاه ها را 

تامین کنند.« 

مقرراتآموزشیجدیدیبرایدانشجویاننوورودنیازداریم

خاکی صدیق، معاون آموزشی وزیر علوم درخصوص برنامه آموزشی برای نیمسال تحصیلی 

آینده گفت: »تداوم بیماری کرونا قطعی است و ما باید خود را برای ادامه این شرایط آماده 

کنیم. البته تصمیم نهایی درخصوص تداوم این شرایط با ستاد ملی مبارزه با کروناست اما ما 

باید خود را برای تداوم این شرایط آماده نگه داریم.«   وی در ادامه گفت: »خوشبختانه میزان 

مناسبی از زیرساخت ها در آموزش الکترونیک ایجاد شده و سال تحصیلی از ۱۵ شهریورماه 

آغاز می شود ولی این تاریخ، اسمی است و دانشگاه ها با توجه به شرایط خود ممکن است 

زودتر یا دیرتر سال تحصیلی خود را شروع کنند و توصیه ما این است که تا جایی که ممکن 

است تاریخ شروع سال تحصیلی به ۱۵ شهریور نزدیک تر یا زودتر از آن باشد.«   خاکی صدیق 

درخصوص دانشجویان نوورود خاطرنشان کرد: »به مقررات آموزشی جدیدی در زمینه تسهیلات 

دانشجویان نوورود نیاز داریم. یکی از راهکارها، میهمان شدن دانشجوها در مناطق نزدیک 

سکونت شان است. سناریوهای آموزشی متفاوتی برای قرار گرفتن در شرایط مختلف در نظر 

گرفته شده، اما محتمل ترین سناریو از نظر ما ترکیب کلاس های حضوری و غیرحضوری است.« 

آغازتوزیعکارتآزموندکتریازامروز

فاطمه زرین آمیزی، سخنگوی سازمان سنجش آموزش کشور در گفت وگو با ایسنا ضمن بیان این مطلب اظهار کرد: »به منظور 

ارائه خدمات به آن دسته از داوطلبان آزمون دکتری سال ۱۳۹۹ که دچار بیماری کرونا شده اند )اعم از بیمارانی که در 

بیمارستان بستری یا در منزل قرنطینه هستند( سازمان سنجش با هماهنگی وزارت بهداشت تدابیر ویژه ای را اتخاذ کرده است. 

این داوطلبان باید از جمعه مورخ ۲۰ تیرماه تا شنبه ۲۱ تیر با مراجعه به درگاه اینترنتی این سازمان )بخش آزمون دکتری( 

فرم خوداظهاری را تکمیل کرده و گواهی مبنی بر داشتن بیماری کرونا )تاییدیه بیمارستان یا نتیجه تست یا آزمایش مبنی بر 

مثبت بودن به ویروس کرونا( را در بخش موردنظر بارگذاری می کردند.«  

وی در ادامه تصریح کرد: »براساس آمار دریافتی تعداد ۱۷۳ نفر از داوطلبان دکتری به کرونا ویروس مبتلا هستند که ۱۶۸ 

نفر آنها در قرنطینه خانگی و پنج نفر نیز در بیمارستان هستند. البته از این آمارها کسر خواهد شد، چون داوطلبانی که در 

ماه های گذشته هم کرونا گرفتند، فرم پر کرده اند.«  

 »Ph.D« سخنگوی سازمان سنجش آموزش کشور تاکید کرد: »کارت  شرکت تمامی  داوطلبان  آزمون ورودی دوره دکتری

)نیمه متمرکز( سال ۱۳۹۹ از دوشنبه ۲۳ تیرماه جاری برای مشاهده و پرینت روی پایگاه اطلاع رسانی این سازمان به 

نشانی www.sanjesh.org  قرار خواهد گرفت.« 

نهادازبرنامههاینخبگاندانشگاهیباموضوعحجابحمایتمیکند

مصطفی رستمی، رئیس نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه ها در صفحه اینستاگرام خود نوشت: »نگاه 

ما به موضوع حجاب و مسائل مرتبط به آن نباید ناظر به یک روز، یک هفته یا یک همایش باشد. امروز دشمن با 

تمام سعی خود در جهت تخریب جایگاه حجاب در نظر جوانان ما به میدان آمده و فعالیت خودش را به یک روز 

خاص یا یک برنامه خاص متوقف نمی کند.« 

وی ادامه داد: »در مواجهه با مسائل مرتبط به این موضوع، نباید تک عاملی نگاه کرد. اگر درخصوص حجاب فقط بر 

بعد قانونی آن توجه کردیم و از ابعاد دیگر، همچون اقناع سازی، فرهنگ سازی، ارائه الگوی متناسب با سلیقه جوانان 

یا حتی ساختار اقتصادی غافل شدیم، عملا نمی توانیم به نتایج دلخواه خود برسیم.«  رئیس نهاد نمایندگی مقام 

معظم رهبری در دانشگاه ها افزود: »لذا در بعد قانونی هم اگر قرار است نظارت، هدایت یا برخوردی صورت بگیرد، 

بهتر آن است که در مرحله طراحی، تولید، توزیع و عرضه باشد؛ یعنی پیش از استفاده یک جوان از یک لباس.« 

وی ادامه داد: »درخصوص حجاب، نخبگان دانشگاهی به سمت برگزاری برنامه های اقناعی، گفت وگومحور و البته 

دقیق و به دور از جوزدگی بروند که نهاد نمایندگی در دانشگاه ها خود را موظف به حمایت از این برنامه ها می داند. 

این برنامه ها می تواند در تعمیق و تثبیت نگاه جوانان به حجاب و لزوم رعایت آن، موثر باشد.« 

کارگردانانسینماازکارخانهنوآوریآزادیبازدیدکردند

تعدادی از کارگردانان کشورمان که میهمان ستاد فرهنگ سازی اقتصاد دانش بنیان 

معاونـت علمـی بودنـد در راسـتای برگـزاری تورهـای علـم و فنـاوری و بـا رعایـت 

پروتکل هـای بهداشـتی و اقدامـات پیشـگیرانه مقابلـه بـا کرونـا از کارخانـه نـوآوری 

آزادی شتاب دهنده های مستقر در آن بازدید کردند و از نزدیک درجریان فعالیت های 

فناورانه آنها قرار گرفتند.  در این بازدید پرویز کرمی، دبیر ستاد فرهنگ سازی اقتصاد 

دانش بنیان معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، مهدی عظیمیان مدیرکارخانه 

نوآوری آزادی تهران، مدیر شرکت دانش بنیان تولید کننده کیت و مدیر شتاب دهنده 

وی کست با همراهی کارگردانان مطرح سینمای کشور )کمال تبریزی، محمدمهدی 

عسـگرپور، همایون اسـعدیان، رضا میرکریمی، مازیار میری، حافظ احمدی، محمد 

داوودی، حبیب احمدزاده، پیمان رازدان، محمدحسین حقیقی( در کارخانه نوآوری 

آزادی حضور یافتند.  این تیم از فعالیت این شـتاب دهنده و نخسـتین آزمایشـگاهی 

که کیت های ایران سـاخت تسـت کرونا در آن سـاخته شـد، بازدید کردند. 

تصمیمجدیدیدربارهکنکورهاگرفتهنشد

علی اکبر حق دوست، معاون آموزشی وزارت بهداشت در گفت وگو با مهر درخصوص آزمون های کشوری 

در توضیحاتی افزود: »کنکور و امتحانات کشوری موضوعی چندوجهی است که باید تمامی زوایای آن به 

دقت ارزیابی شود و به سادگی نمی توان در این مورد تصمیم گیری کرد. بحث سلامت داوطلبان و مجریان 

برگزاری بسیار مهم است و باید حتما به دقت مدنظر باشد. در عین حال آرامش جامعه و توجه به مطالبات 

عموم مردم نیز در کنار بحث های تکنیکال اهمیت دارد.«  معاون آموزشی وزارت بهداشت یادآور شد: 

»براساس بحث های گسترده و سناریوهای مختلف قابل تصور، لازم است با تفاهم وزارت علوم، تحقیقات و 

فناوری و وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و همچنین سازمان سنجش کشور تصمیم گیری نهایی 

را انجام دهند و قطعا به محض نهایی شدن اطلاع رسانی خواهد شد تا مردم و داوطلبان در کوتاه ترین زمان 

ممکن در جریان موضوع قرار گیرند.«  وی اظهار داشت: »تنها چیزی که در حال حاضر می توانم اعلام کنم 

این است که نظرات کارشناسی، رصد نظرات داوطلبان، توجه به سلامت مردم و نهایتا بحث های فنی به 

صورت مبسوط در حال انجام است و ان شاءالله به زودی نظر نهایی اعلام خواهد شد.«  معاون وزیر بهداشت 

تاکید کرد: »هرگونه تصمیم جدید در رابطه با آزمون ها بعد از تصویب ستاد ملی کرونا اعلام خواهد شد.« 

ـــدام  ـــع اق ـــه جام ـــان برنام ـــا هم ـــام ی ـــای برج ـــالگرد امض ـــروز س ام

ـــایش های  ـــار گش ـــود درکن ـــرار ب ـــه ق ـــی ک ـــت؛ توافق ـــترک اس مش

فـــراوان اقتصـــادی بـــرای کشـــور، چـــرخ ســـانتریفیوژها را نیـــز 

ـــه  ـــورهای دارای برنام ـــره کش ـــان در زم ـــران همچن ـــا ای ـــد ت بچرخان

هســـته ای باقـــی بمانـــد، امـــا درعمـــل وضعیـــت آن طـــور کـــه 

پیش بینـــی می شـــد، جلـــو نرفـــت و به صراحـــت می تـــوان 

گفـــت در حـــوزه اقتصـــادی، نه تنهـــا دســـتاوردی عایـــد کشـــور 

ـــراه  ـــختی هم ـــز باس ـــردم نی ـــت م ـــا معیش ـــن روزه ـــه ای ـــد، بلک نش

شـــده اســـت. 

ـــا  ـــز نه تنه ـــته ای نی ـــرژی هس ـــوزه ان ـــام در ح ـــر برج ـــوی دیگ از س

ـــرای کشـــور به همـــراه بیـــاورد، بلکـــه  نتوانســـت تغییـــر مثبتـــی را ب

ـــلال  ـــا اخ ـــز ب ـــوزه را نی ـــن ح ـــای ای ـــا، برنامه ه ـــی بخش ه دربرخ

ـــه  ـــال ۱۳۰۰ ب ـــه از س ـــران ک ـــته ای ای ـــرژی هس ـــرد. ان ـــراه ک هم

ــام  ــود، در دوران برجـ ــرده بـ ــدا کـ ــور راه پیـ ــگاه های کشـ دانشـ

ـــا برجـــام تاثیـــر خـــود را روی  ـــا ســـکون همـــراه شـــد ت تاحـــدودی ب

ـــد.  ـــته باش ـــز گذاش ـــور نی ـــک کش ـــه آکادمی جامع

از آنجـــا کـــه دانشـــگاه ها نـــوک پیـــکان پیشـــرفت در همـــه 

حوزه هـــا به شـــمار می رونـــد و نمی تـــوان ســـهم آنهـــا را در 

ــد  ــت، بایـ ــده نگرفـ ــور نادیـ ــی کشـ ــداف علمـ ــه اهـ ــیدن بـ رسـ

ــور  ــه آکادمیـــک کشـ ــته ای جامعـ ــوزه هسـ ــرد در حـ ــان کـ اذعـ

ـــش را در  ـــترین نق ـــا بیش ـــد ت ـــه رو ش ـــمندانش روب ـــرور دانش ـــا ت ب

هســـته ای شـــدن ایـــران داشـــته باشـــد، امـــا به نظـــر می رســـد 

حـــالا وضعیـــت تغییـــر کـــرده و نه تنهـــا دیگـــر دانشـــگاه ها در 

حـــوزه فعالیت هـــای پژوهشـــی مرتبـــط بـــا ایـــن حـــوزه ماننـــد 

ـــانی  ـــروی انس ـــت نی ـــوزه تربی ـــه در ح ـــتند، بلک ـــال نیس ـــل فع قب

شـــرایط متفـــاوت شـــده اســـت. 

ـــن  ـــزء اصلی تری ـــوان ج ـــه ۹۰ را می ت ـــل ده ـــه ۸۰ و اوای ـــر ده اواخ

برهـــه زمانـــی کشـــور در حـــوزه برنامـــه هســـته ای دانســـت؛ چراکـــه 

در آن زمـــان ســـرعت رشـــد علمـــی کشـــور در بخش هـــای مختلـــف 

ـــود  ـــرده ب ـــدا ک ـــش پی ـــمگیری افزای ـــکل چش ـــه ش ـــت ب ـــن صنع ای

ـــر  ـــوزه منتش ـــن ح ـــازه ای از ای ـــای ت ـــر روز خبره ـــه ه ـــی ک ـــا جای ت

می شـــد. 

از تولیـــد اولیـــن محمولـــه کیـــک زرد گرفتـــه تـــا رســـیدن بـــه 

ــور  ــاز کشـ ــه نیـ ــوم کـ ــد اورانیـ ــازی ۲۰ درصـ ــاوری غنی سـ فنـ

بـــه تامیـــن ســـوخت راکتورهـــا را برطـــرف  کـــرده و البتـــه دنیـــا 

ــرد.  ــگاه می کـ ــران نـ ــی ایـ ــتاوردهای علمـ ــه دسـ ــه بـ متحیرانـ

ســـرعت پیشـــرفت در مباحـــث مختلـــف صنعـــت هســـته ای 

ـــرای دشـــمنان  ـــود کـــه زنـــگ خطـــر را ب کشـــور به حـــدی رســـیده ب

به صـــدا در آورد و همیـــن مهـــم دلیلـــی شـــد تـــا دشـــمن بـــرای 

متوقـــف کـــردن ایـــران دســـت بـــه تـــرور آشـــکار دانشـــمندان 

ـــد  ـــی از مجی ـــی کوتاه ـــه زمان ـــد و در فاصل ـــور بزن ـــته ای کش هس

ـــهادت  ـــه ش ـــن را ب ـــی احمدی روش ـــا مصطف ـــه ت ـــهریاری گرفت ش

ـــران  ـــیدن ای ـــد راه رس ـــق س ـــن طری ـــود از ای ـــم خ ـــا به زع ـــاند ت برس

ـــل  ـــا در عم ـــه تنه ـــه ن ـــاله ای ک ـــود؛ مس ـــته ای ش ـــرژی هس ـــه ان ب

ـــان  ـــان داوطلب ـــزه در می ـــاد انگی ـــث ایج ـــه باع ـــد، بلک ـــاکام مان ن

ـــد.  ـــر کنن ـــرعت پ ـــمندان را به س ـــن دانش ـــای ای ـــا ج ـــد ت ـــور ش کنک

اعتـــراض دانشـــجویان بـــه شـــهادت دانشـــمندان هســـته ای و 

تقاضـــای آنهـــا بـــرای تحصیـــل در رشـــته های مختلـــف مرتبـــط 

ـــل  ـــانه ها تبدی ـــک رس ـــر ی ـــه تیت ـــرعت ب ـــته ای به س ـــرژی هس ـــا ان ب

ـــت.  ـــکل گرف ـــان ش ـــی از داوطلب ـــف طویل ـــلاح ص ـــه اصط ـــد و ب ش

ـــا  ـــا ب ـــود، ام ـــی ب ـــتاب علم ـــداوم ش ـــش ت ـــه نویدبخ ـــتیاقی ک اش

بی توجهـــی مســـئولان آمـــوزش عالـــی مواجـــه شـــد. 

ـــته های  ـــرش رش ـــت پذی ـــد ظرفی ـــد رون ـــان می ده ـــی ها نش بررس

مربوطـــه بـــه حـــوزه هســـته ای دانشـــگاه ها در بعضـــی مـــوارد افـــت 

ـــت  ـــت حرک ـــیر ثاب ـــک مس ـــال ۹4 در ی ـــت از س ـــن حال و در بهتری

ـــرای مثـــال در رشـــته فیزیـــک هســـته ای در ســـال  کـــرده اســـت. ب

۹4 مجمـــوع پذیـــرش دانشـــجوی مقطـــع کارشناسی ارشـــد 

ــبانه،  ــه، شـ ــت روزانـ ــن ظرفیـ ــر گرفتـ ــا درنظـ ــته بـ ــن رشـ در ایـ

پردیس هـــای خودگـــران و پیـــام نـــور تنهـــا ۳۹۰ نفـــر بـــود کـــه ایـــن 

تعـــداد در ســـال ۹۵ بـــه 4۰۶، ســـال ۹۶ بـــه 4۲۵، ســـال ۹۷ بـــه 

44۹ و در ســـال ۹۸ بـــه 4۰۹ نفـــر رســـیده و ایـــن نشـــان دهنـــده 

ـــت.  ـــته اس ـــن رش ـــل در ای ـــرای تحصی ـــان ب ـــی داوطلب بی انگیزگ

از ســـوی دیگـــر تعلیـــق برنامه هـــای هســـته ای کشـــور در 

دوران برجـــام، آینـــده شـــغلی نامعلومـــی را در پیـــش روی 

فارغ التحصیـــلان ایـــن رشـــته گذاشـــته و طبیعـــی اســـت کـــه 

ـــل در  ـــرای تحصی ـــجویان ب ـــدید دانش ـــل ش ـــری از تمای ـــر خب دیگ

ایـــن رشـــته نباشـــد. 

از صف کشیدن برای تحصیل در رشته های هسته ای 
تا بی انگیزگی دانشجویان فیزیک هسته ای 

مساله برجام و دانشگاه ها تنها به مسائل مراودات علمی و پژوهشی ختم نشد. 

تیرماه ۹۷ و درحالی که دو ماه از اعلام خروج آمریکا از برجام می گذشت، انتشار 

خبری در رسانه ها توجه همه را به خود جلب کرد. طبق اظهارنظرهای برخی 

از مسئولان تشکل  های دانشجویی و اساتید دانشگاه علم وصنعت، بازرسان 

آژانس انرژی اتمی به بهانه اینکه در مقاله یکی از دانشجویان دانشکده برق این 

دانشگاه از واژه »سانتریفیوژ« استفاده شده به صورت محرمانه اقدام به بازرسی 

و نمونه برداری از برخی از آزمایشگاه های دانشکده برق دانشگاه علم و صنعت 

کردند.  خلج، استاد دانشکده برق دانشگاه علم  وصنعت در گفت وگو با خبرگزاری 

دانشجو در این باره گفت: »ما هم از حضور مخفیانه بازرسان آژانس غافلگیر 

شدیم، چون در این رابطه با هیچ استادی هماهنگی نشده بود. همان طور که 

ما متوجه شدیم بازرسان آژانس در یک روز تعطیل کل آزمایشگاه های تحقیقاتی 

اساتید دانشکده برق دانشگاه علم وصنعت را بدون هرگونه هماهنگی با اساتید 

و به صورت مخفیانه مورد بازرسی و در برخی موارد اقدام به نمونه برداری کرده اند. 

این بازرسی محرمانه بوده و قرار نبوده کسی مطلع شود و ما نیز به صورت اتفاقی 

متوجه موضوع شدیم. ظاهرا دستور از بیرون دانشگاه بوده، اما توسط چه 

کسی بوده مشخص نیست.« اما این موضوع بلافاصله از سوی رئیس دانشگاه 

علم وصنعت تکذیب شد و ذاکری، رئیس وقت این دانشگاه این خبر را مربوط 

به آرشیو خبرگزاری ها دانست.  تب وتاب اخبار مربوط به دانشگاه علم وصنعت 

فروکش نکرده بود که یکی از اساتید دانشگاه صنعتی شریف بدون آنکه نامش را 

ذکر کند در گفت وگو با فارس خبر از بازدید محرمانه بازرسان آژانس از این دانشگاه 

داد تا مساله سرکشی های محرمانه از دانشگاه ها پیچیده و حساس تر شود، اما 

رئیس این دانشگاه نیز از این موضوع اظهار بی اطلاعی کرد. 

تکذیبوتاییدهایوزارتعلوموورودسازمانانرژیاتمی

اظهار بی اطلاعی روسای دانشگاه ها از بازرسی های ماموران آژانس با همراهی 

منصور غلامی، وزیر علوم همراه شد و او ۲۶ تیرماه همان سال در گفت وگو با 

خبرگزاری دانشجو بازرسی ماموران آژانس از دانشگاه ها را تکذیب کرد. اما 

غلامی یک روز بعد و در ۲۷ تیرماه و در حاشیه جلسه هیات دولت این موضوع را 

تایید کرد و در این باره به خبرنگاران توضیح داد: »این بحث مربوط به تصمیمات 

شورای عالی امنیت ملی کشور است، تشخیص این شورا لازم الاجراست. موردی 

که انجام شده نه با هماهنگی وزارت علوم بود و نه متاسفانه دانشگاه به وزارت 

علوم گزارش داده است. چون دانشگاه موظف بوده تصمیم شورای عالی امنیت 

ملی را اجرا کند؛ دیگر به هر دلیل به ما اطلاع نداده است. بازرسی از این دانشگاه 

در سطح بازدید از آزمایشگاه ها بوده که خوشبختانه هیچ مشکلی هم در پی آن 

پیش نیامد.« غلامی همچنین درباره اینکه آیا احتمال دارد از سایر دانشگاه ها 

هم بازرسی شده باشد؟ به خبرنگاران پاسخ داد: »من آماری در این باره ندارم، 

اما اسناد را که بررسی کردم چنین موردی تاکنون وجود نداشته است.« درحالی 

که وزارت علوم مساله بازرسی از دانشگاه ها را خارج از اراده این وزارتخانه قلمداد 

کرده بود، سازمان انرژی اتمی به میان آمد و بازرسی ماموران آژانس از تعدادی 

از دانشگاه ها را تایید کرد و البته این موضوع را امری طبیعی دانست. علی اکبر 

صالحی، رئیس سازمان انرژی اتمی شهریورماه ۹۷ در گفت وگو با روزنامه دولتی 

ایران در این باره توضیح داد: »بازدید از چند دانشگاه در چارچوب تعهدمان به 

پروتکل الحاقی صورت گرفت. آژانس از مقاله های چاپ شده برخی از استادان 

متوجه فعالیت ها در چرخه سوخت می شود. حالا طبق پروتکل الحاقی اگر 

دانشگاهی در چرخه سوخت کار کند و سازمان انرژی اتمی این موضوع را به 

اطلاع آژانس نرسانده باشد، آژانس طبق پروتکل الحاقی مجاز به بازرسی است، 

چون آن مقاله را در نشریات بین المللی دیده و در اظهارنامه های سازمان انرژی 

اتمی ایران هم اعلام نشده، برود و آن مکان را مورد بازرسی قرار دهد.«

تداومزمزمههایبازرسیهادردانشگاههایدیگرکشور

زمزمه های بازرسی ماموران آژانس از دانشگاه شهید بهشتی از همان مردادماه 

۹۷ و بعد از بازرسی های صورت گرفته از دانشگاه علم وصنعت و صنعتی شریف 

به گوش می رسید. موضوعی که باعث شد در مردادماه جمعی از دانشجویان 

و اعضای تشکل های دانشجویی این دانشگاه در اعتراض به آن، تجمع کرده 

و با در دست داشتن دست نوشته هایی، بازرسی عوامل بیگانه از مراکز علمی 

کشور را محکوم کرده و از مسئولان خواستار پایان دادن به این بازرسی ها از 

مراکز علمی کشورمان شوند. حساسیت ایجاد شده بر دانشگاه شهید بهشتی 

باعث شد چند ماهی خبر بازدیدهای آژانس هسته ای از آن کمرنگ شود، اما 

آذرماه ۹۷ و با استعفای مینوچهر، رئیس دانشکده هسته ای این دانشگاه دوباره 

شایعات مربوط به بازرسی ماموران آژانس از این دانشگاه قوت گرفت. باغخوانی، 

مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه شهید بهشتی نیز اعلام کرد که فشارهایی از 

سوی دولت برای تغییر رئیس دانشکده هسته ای این دانشگاه برای فراهم کردن 

شرایط ورود بازرسان به دانشگاه صورت گرفته و احتمال بازدید ماموران آژانس 

از این دانشکده بالا رفته است. فرضیه ای که مورد تایید انجمن اسلامی این 

دانشگاه و برخی فعالان دانشجویی دیگر این دانشگاه بود، اما صدوق، رئیس 

دانشگاه شهید بهشتی همه این گمانه ها را مردود دانست و گفت: »من به عنوان 

رئیس دانشگاه اصلا و ابدا این موضوع را تایید نمی کنم. اگر از مقامات عالی تر 

هم این سوال را بپرسید همین جواب را خواهید شنید. اگر هم یک درصد قرار 

است این اتفاق بیفتد به ما اطلاع می دادند.«

خبرحضورمامورانآژانسدردانشگاهکاشانچندماهبعداز
بازرسیهادرزپیداکرد

تقریبا می شود گفت هر دو سه ماه یک بار در سال ۹۷، خبر بازدید بازرسان 

آژانس از یکی از دانشگاه ها خبرساز می شد. اواخر دی ماه ۹۷ و بعد از حدود 

دو ماه از حاشیه  های دانشگاه شهید بهشتی بود که فعالان دانشجویی دانشگاه 

کاشان متوجه بازرسی ماموران آژانس در تابستان همان سال شدند. محمدرضا 

علینقی، یکی از فعالان دانشجویی دانشگاه کاشان موضوع را چنین روایت 

می کند که بازرسی ماموران آژانس مربوط به حلوایی، رئیس دانشکده برق این 

دانشگاه و مقاله ایشان درباره صنعت هسته ای بوده و آنها به این مقاله شک 

کرده بودند. علینقی ادامه می دهد که پس از بازرسی های انجام شده و با نظر 

زراعت، رئیس این دانشگاه، قرار بر این می شود که حلوایی دیگر مقاله هایی با 

موضوعات صنعت هسته ای را ارائه ندهد. با شروع موج دوباره اخبار مربوط به 

بازرسی های بین المللی از دانشگاه های کشور دوباره علی  اکبر صالحی در 

یک مصاحبه تفصیلی با خبرگزاری آنا تصریح کرد: »بازرسی کارشناسان آژانس 

بین المللی انرژی اتمی از مراکز آموزشی نباید به گونه ای مطرح شود که این 

بازرسی ها مختص به ایران بوده و نسخه ای است که برای ایران پیچیده اند؛ 

هر کشوری که عضو پروتکل الحاقی باشد در چارچوب این پروتکل و بر مبنای 

دستورالعمل آن که تمام کشور های عضو پذیرفته اند، اجرا می شود.« همچین 

صالحی ادامه داد که بازدیدهای آژانس بین المللی تنها از چهار دانشگاه 

علم و صنعت، امیرکبیر، کاشان و صنعتی شریف صورت گرفته است.  هر چند که 

با گذشت زمان و بعد از کاهش تعهدات برجامی ایران، کمالوندی، سخنگوی 

سازمان انرژی اتمی در شهریورماه ۹۸ اعلام کرد که دیگر شاهد بازرسی ماموران 

آژانس بین  المللی انرژی اتمی نخواهیم بود، اما آنچه باعث حساسیت و نگرانی 

دانشگاهیان و دلسوزان شده بود، درز پیدا کردن اطلاعات دانشمندان و اساتید 

برجسته حوزه صنعت هسته ای کشور و رسیدن این اطلاعات به سازمان های 

اطلاعاتی رژیم صهیونیستی بود چراکه تجربه ترور چندین دانشمند هسته ای 

در اواخر دهه ۸۰ و اوایل دهه ۹۰ هنوز در اذهان بسیاری از مردم و دلسوزان 

انقلاب باقی مانده است. 

ژانس به دانشگاه ها برجام و باز شدن پای بازرسان آ

با امضای برجام و اجرایی شدن آن در دی ماه سال ۱۳۹4، امیدواری به تحقق 

وعده های دولت برای دوران پساتوافق شکل و شمایل جدیدی به خود گرفت. 

امیدهایی که وسعت آن فراتر از اقتصاد، سیاست، فرهنگ و روابط خارجی بود و 

حوزه های مرتبط با دانشگاه و مسائل پژوهشی و مراودات علمی را هم شامل می شد. 

در مقطع امضای توافق هسته ای آنچه در اظهارات مسئولان وقت وزارت علوم و بعضا 

روسای دانشگاه ها دیده می شد، آن بود که با امضای این توافق روند توسعه علمی 

کشور، تبادل استاد و دانشجو با کشورهای دنیا، روند چاپ مقاله های علمی در 

نشریات معتبر جهانی و ارتباطات دانشگاه های ایران با دانشگاه های کشورهای 

دیگر افزایش پیدا می کند و ایران می تواند جایگاه علمی خود را ارتقا دهد. گذشت 

زمان و ظاهر مساله چنان بود که تعاملات و همکاری های علمی و دانشگاهی ایران 

با کشورهای جهان ازجمله کشورهای غربی رشد قابل ملاحظه ای داشت، اما دقت 

در جزئیات و مفاد سندهای همکاری امضا شده وزارت علوم و دانشگاه های ایران در 

مدت برقراری برجام نشان از آن دارد که تعاملات بیشتر از آنکه به بهره وری دانش 

و فناوری کشور کمک کند، عموما بر مسائل کلی بنا شده است. به عنوان مثال 

در سال اول پس از امضای توافق هسته ای، ایران با بیش از ۲4 کشور دنیا، ۳۰ 

تفاهمنامه علمی همکاری امضا کرد. 

بخشنامههایمحرمانهآمریکاییهاواروپاییهابرایعدمپذیرش
دانشجویانایرانی

مضاف بر آن تعدادی از دانشگاه های کشور نیز با برخی از دانشگاه های 

دیگر کشورها تفاهمنامه همکاری به امضا رساندند. البته برجام هم نتوانست 

محدودیت های علمی کشورهای طرف مذاکره ایران را در این حوزه کمرنگ 

کند. حسن صدوق، رئیس پیشین دانشگاه شهید بهشتی در این خصوص به 

»فرهیختگان« می گوید: »اطلاع دارم که آمریکایی ها و اروپایی ها بخشنامه های 

محرمانه ای داشتند تا دانشجویان ما را در رشته فیزیک هسته ای و دیگر 

رشته های مرتبط با انرژی هسته ای پذیرش نکنند و این مهم را به خوبی ما 

متوجه می شدیم هر چند این مساله را رسما به ما ابلاغ نمی کردند، حتی 

در دوران برجام نیز تصور نمی کنم در حوزه پذیرش دانشجوی ایرانی توسط 

غربی ها اتفاقی رخ داده باشد.« اگر از کمیت و رشد آماری این تفاهمنامه های 

همکاری عبور کنیم، خواهیم دید اتفاق چندانی در حوزه مراودات علمی برای 

ایران حاصل نشده است چراکه اولا؛ در سطح توافقنامه های بین المللی، 

تفاهمنامه پایین ترین سطح آن است. تفاهمنامه  ها تعهدات الزام آور حقوقی 

ندارند و عموما مبنایی هستند برای مذاکرات آینده و اجرای توافق های دیگر. 

همین مساله باعث شد تا مفاد آنها کمتر به اجرا برسد و بیشتر جنبه تشریفاتی 

و تبلیغاتی پیدا کند. دوم؛ به واسطه ملاحظات اطلاعاتی و امنیتی کشورها، 

تبادل دانشجو و استاد، شاید کم حاشیه ترین موردی است که می تواند در مفاد 

تفاهمنامه های همکاری گنجانده شود، اما رجوع به متون تفاهمنامه های امضا 

شده در این زمینه نشان می دهد که مفاد کلی و یکسان مانند برگزاری سمینارها 

و کارگاه های علمی و فناوری مشترک، هدایت پروژه های تحقیقاتی مشترک، 

ایجاد ارتباط مستقیم میان موسسات تحقیقاتی، آموزشی و پارک های علم و 

فناوری، ایجاد  انگیزه در افزایش همکاری ها در تبادل اطلاعات، سیستم های 

آموزشی و برنامه ها و افزایش حضور و مشارکت در برگزاری کنفرانس ها، 

سمپوزیوم ها و کارگاه های مستقل در آنها به کرات به چشم می خورد، اما تبادل 

استاد و دانشجو یا تبادل اعضای هیات علمی کمتر مورد توجه قرار گرفته است. 

تفاهمنامه های علمی، از ابهام در کیفیت و بهره وری تا جنبه  های تشریفاتی و تبلیغاتی

عدم تمایل تحصیل دانشجویان در رشته های 

مرتبط با انرژی هسته ای یکی از مولفه هایی 

گرفت،  نادیده  را  آن  نمی توان  که  است 

مساله ای که هرچند در برهه ترور دانشمندان 

هسته ای مان وضعیت دیگری پیدا کرده بود، 

اما حالا بی انگیزگی در میان داوطلبان به چشم 

می خورد، هر چند آمارها از کوچ گسترده داوطلبان ورود به دانشگاه ها به گروه 

آزمایشی علوم تجربی خبر می دهد، اما در میان همان چندصد هزار داوطلب گروه 

آزمایشی علوم ریاضی نیز تعداد محدودی حاضر به تحصیل در رشته های مرتبط 

با این حوزه هستند. رضا روستاآزاد، عضو هیات علمی دانشگاه صنعتی شریف 

در گفت وگو با »فرهیختگان«، با تاکید بر اینکه از گذشته تمایل شدیدی بین 

داوطلبان برای تحصیل در رشته های مرتبط با هسته ای وجود نداشته است، 

گفت: »این مهم به دلیل آن است که تحصیل در این رشته تبعات و مشکلاتی 

را در حوزه های مختلف مانند اخذ پذیرش در دانشگاه های خارجی برای فرد 

به همراه دارد، از این رو برای اینکه بخواهیم جوانان را به سمت تحصیل درا ین 

رشته سوق دهیم، باید  انگیزه هایی را در میان آنها ایجاد کنیم که در برهه شهادت 

احمدی روشن، شهریاری و... اتفاقاتی رخ داد و باعث تمایل شدید داوطلبان 

برای تحصیل در رشته های مرتبط با انرژی هسته ای شد.«  او ادامه داد: »بعد از 

برجام شاهد تقویت عوامل روانی بازدارنده از تحصیل در این رشته ها بودیم که 

ممکن است تاثیر منفی نیز روی جوانانی که خواهان ورود به دانشگاه ها هستند، 

داشته باشد.«  اثرگذاری برجام روی فعالیت های دانشکده های هسته ای کشور 

نیز موضوع دیگری است که این عضو هیات علمی دانشگاه صنعتی شریف 

درباره اش این طور توضیح داد: »معمولا دانشکده ها به صورت آکادمیک فعالیت 

می کنند و نه عملیاتی؛ طبیعی است که چون ورود آنها به این مسائل به صورت 

مبانی است، چندان تغییری در آن صورت نگرفته است. با این حال تصور می کنم 

مطالعه آکادمیک دانشجویان رشته های هسته ای شاید نسبت به دوران پیش 

از برجام، این روزها به صورت انتزاعی تر دنبال می شود. به عبارت دیگر امروز 

دانشگاه ها به جای اینکه به صورت کاربردی به حوزه انرژی هسته ای ورود داشته 

باشند، مباحث را به صورت انتزاعی دنبال می کنند.« 

روستاآزاد با تاکید بر اینکه به هیچ وجه از کاهش تعداد مقالات منتشر شده در 

ارتباط با انرژی هسته ای توسط دانشگاه ها تعجب نمی کنم، افزود: »کار کردن 

در حوزه اجرایی نه صرفا مرتبط با انرژی هسته ای، بلکه حوزه های غیرهسته ای 

نیز نیازمند یک شجاعت و دلاوری است؛ چراکه قطعا کار کردن در حوزه انتزاعی 

و انجام کارهای کامپیوتری بسیار راحت تر از ورود به میدان عمل خواهد بود. 

البته اینکه امثال شهید احمدی روشن در صحنه عمل وارد می شوند نشان دهنده 

شجاعت آنها در کشوری است که برایشان هزینه شده، اما وقتی در کشور سیستم 

مدیریتی  حاکم می شود که به جای دلاوری، تواضع در برابر غرب را سرلوحه قرار 

می دهد، طبیعی است که این تفکر روی فعالیت جامعه آکادمیک و دانشجویان 

ما نیز اثرگذار است.«  وی در ادامه اظهار داشت: »از زمان دانشجویی ام به خاطر 

دارم که وقتی به سمت ادامه تحصیل می رفتیم کانون های هسته ای در هر 

دانشگاهی یک نوع دافعه ای داشتند تا جایی که دانشجویان یا اصلا به سمت 

آنها نمی رفتند یا غیراین صورت چندان جوابی هم نمی گرفتند. برای همین 

تعاملات علمی در این حوزه به خصوص با کشورهای غربی چندان قوی نبوده و 

الان نیز همین گونه است. البته در کشورهای شرقی مانند چین وضعیت کمی 

متفاوت بود و دانشجویان راحت تر می توانستند ارتباط برقرار کنند؛ با این حال 

دانشجو چندان دنبال دردسر نیست و قطعا چندان مراوده ای میان دانشگاه های 

ایران با جامعه آکادمیک کشورهای غربی در این زمینه وجود نداشته و ندارد.« 

تحقیقاتبرخیحوزههایهستهایدر
برجاممتوقفشد

سیدحسن صدوق، رئیس سابق دانشگاه شهید 

بهشتی نیز درباره کاهش تعداد مقالات در حوزه 

انرژی هسته ای گفت: »زمانی که مسئول این دانشگاه بودم مسئولان انرژی 

هسته ای به وزارت علوم فهرستی را داده بود که طی آن نیازهایشان در حوزه انرژی 

هسته ای اعلام شده بود که باید پایان نامه ها در چارچوب آنها تعریف می شد، 

البته در برخی موارد جنبه محرمانه و استنثا نیز داشتیم.«  او افرود: »البته اعلام 

شده بود که در چارچوب تحولات برجام نیازی نیست که برخی حوزه ها دنبال 

شود، از سوی دیگر توصیه کلی در وزارت علوم درخصوص پایان نامه ها آن است 

که به دلیل تعداد زیاد دانشجویان کارشناسی ارشد یا باید همه پایان نامه ها در 

ارتباط با مسائل کشور باشد یا محدودیتی در تعداد مقالات ایجاد شود و این 

مهم مربوط به یک رشته خاص نیست.« 

مقالاتانرژیهستهایبهانهایبرایتحریمایرانهستند

کاهش چشمگیر فعالیت های پژوهشی دانشگاه های کشور درخصوص یکی 

از مهم ترین حوزه های علمی موضوعی نیست که بتوان به راحتی از کنار آن 

گذشت. یکی از اساتید دانشگاه در گفت وگو با »فرهیختگان« درباره چرایی این 

مهم گفت: »یکی از عواملی که بهانه دست شورای حکام و دیگر سازمان های 

بین المللی می دهد تا بتوانند به وسیله آن ایران را محکوم و تحریم های جدید 

وضع کنند، همین مقالات منتشرشده درباره انرژی هسته ای است و مباحث 

سیاسی عمده دلیل وضعیت فعلی است تا جایی که سخنگوی سازمان انرژی 

اتمی نیز بحث مقالات را مطرح کرده بود.«  او تصریح کرد: »نمی توان این مساله 

را فراموش کرد که وضعیت کشور قبل از برجام کاملا متفاوت بوده، اما امروزه 

شرایط تغییر کرده است.« 

وضعیتدانشکدههایهستهایمثلصنعتهستهایاست

یکی از اساتید دانشکده فیزیک و مهندسی انرژی دانشگاه امیرکبیر که 

نخواست نامی از آن فاش شود در گفت وگو با »فرهیختگان« گفت: »فرصت های 

بهره برداری از برجام را در کشور ایجاد نکردند و دانشکده های هسته ای 

مانند صنعت هسته ای می ماند. قطعا اگر این صنعت به موفقیتی می رسید، 

دانشکده ها نیز می توانستند شاهد پیشرفت هایی باشند، اما وقتی در این 

صنعت اتفاقی رخ نداده، در دانشکده ها نیز همین وضعیت حکمفرما خواهد 

بود. در اصل سیاستگذاری ها در این زمینه با مشکلاتی همراه بود و به همین 

دلیل دانشکده های هسته ای نیز نتوانستند از فرصت برجام استفاده کنند.«  

او با تاکید بر اینکه تعداد مقالات در تمام رشته ها با افت روبه رو شده است، 

ادامه داد: »زمانی که برجام به سرنوشت فعلی دچار شد، با محدودیت های 

بیشتری روبه رو شدیم و طبیعی است که این مهم روی چاپ مقالات نیز 

اثرگذار بوده است. به عبارت دیگر امروز به دلیل تحریم ها ژورنال های علمی 

مقالات ایران را منتشر نمی کنند و متاسفانه چاپ و عدم چاپ آنها به مسائل 

سیاسی نیز وابسته است، به همین دلیل می بینیم که در حوزه چاپ مقالات 

با موضوع انرژی هسته ای با کاهش همراه بوده ایم.« این استاد دانشکده 

فیزیک و مهندسی انرژی دانشگاه امیرکبیر درباره عدم تمایل دانشجویان برای 

تحصیل در رشته های مرتبط با انرژی هسته ای تصریح کرد: »قطعا این مهم 

با بازار کار ارتباط مستقیمی دارد و امروز وضعیت اشتغال فارغ التحصیلان 

در رشته های مرتبط با این صنعت با مشکل روبه رو است. متاسفانه یکی از 

سیاست هایی که باید اصلاح شود، این است که وقتی قرارداد یک نیروگاه 

هسته ای بسته می شود، طبق آن پرسنل مورد نیازش باید بروند و دوره های 

مربوطه را در کشور دیگری بگذارند، اما درست این است که نیروی مورد نیاز 

را در داخل کشور تربیت کنیم.« او خاطر نشان کرد: »مساله اصلی این است 

که در حوزه تربیت نیروی انسانی مورد نیاز برای صنعت هسته ای  همگرایی 

با بازار کار این حوزه وجود ندارد و وقتی فارغ التحصیلان این رشته ببینند 

که نمی توانند به راحتی وارد بازار کار شوند، طبیعی است که به مرور تمایل 

برای تحصیل در این رشته کاهش پیدا می کند. درحالی که کشور باید بورس 

تحصیلی برای دانشجویان این رشته ارائه کند.« 

تفکر تواضع در برابر غرب، باعث کاهش تعداد مقالات در حوزه انرژی هسته ای

ــروی  ــت نی ــرای تربی ــیر ب ــر مس ــت تغیی ــار وضعی ــور درکن ــگاه های کش دانش

انســانی مرتبــط بــا انــرژی هســته ای، در حــوزه فعالیت هــای پژوهشــی نیــز 

ــد.  ــی می کنن ــی را ط ــیر نزول مس

براســاس آمارهــای منتشرشــده در ســایت گنــج اولیــن بــار در ســال ۱۳۰۰ 

ــته ای  ــرژی هس ــور روی ان ــک کش ــه آکادمی ــی جامع ــای پژوهش فعالیت ه

شــروع شــده، امــا یکبــاره متوقــف و بــا وقفــه 4۳ ســاله روبــه رو شــد تــا ایــران 

نزدیــک بــه نیم قــرن از رســیدن بــه تکنولوژی هــای ایــن حــوزه عقــب بمانــد و 

درنهایــت بــرای اولین بــار در ســال ۶۲، دومقالــه در ایــن حــوزه به چاپ رســید. 

ــا ایــن موضــوع  ــا ســال ۷۶ کــه تعــداد مقــالات منتشرشــده ب ایــن مســیر ت

ــال ۸۶،  ــه در س ــا اینک ــرد ت ــدا ک ــه پی ــش ادام ــید، کم وبی ــدد رس ــج ع ــه پن ب

دانشــگاه ها همــت خــود را بــرای بررســی علمــی ایــن حــوزه بــه کار بســتند و بــا 

انتشــار ۱4 مقالــه، نــام ایــران هســته ای را بــر ســر زبان هــا انداخــت، تــا جایــی 

کــه می تــوان گفــت اواخــر دهــه ۸۰، اوج فعالیت هــای آکادمیــک ایــران در 

ــده  ــیر طی ش ــه مس ــت. البت ــوده اس ــته ای ب ــرژی هس ــا ان ــط ب ــث مرتب مباح

توســط دانشــگاه های کشــور تــا ســال ۹4 بــا همــه فــراز و فرودهایــش رو بــه 

رشــد بــوده، چراکــه تــا پایــان ســال ۹۳، دانشــگاه های کشــور ۲۸۸ مقالــه بــا 

ایــن موضــوع بــه چــاپ رســاندند، امــا از پنــج ســال پیــش رونــد فعالیت هــای 

تحقیقاتــی دانشــگاه ها روی موضــوع انــرژی هســته ای رو بــه افــول رفــت. 

تــا جایــی کــه در ســال ۹4، ۳۹ مقالــه در ایــن رابطــه منتشــر شــد، در ســال 

۹۵، ۲۲ مقالــه، ۹۶، ۱۵ مقالــه و در ســال های ۹۷ و ۹۸، هرکــدام ۱۲ مقالــه 

ــی  ــدران، صنعت ــگاه های مازن ــان دانش ــن می ــت. در ای ــیده اس ــاپ رس به چ

اصفهــان، تهــران، گیــلان و علامــه طباطبایــی فعال تریــن دانشــگاه ها 

در انجــام فعالیت هــای پژوهشــی ایــن حــوزه بوده انــد، جالب تــر اینکــه 

دانشــجویان رشــته های فیزیــک هســته ای، علــوم سیاســی، حقــوق، 

مهندســی مکانیــک و شــیمی فیزیــک بیــش از دیگــر دانشــجویان روی 

ــد  ــان می ده ــن نش ــد و ای ــته ای کار کرده ان ــرژی هس ــا ان ــط ب ــث مرتب مباح

درکنــار دانشــجویان رشــته های هســته ای، دانشــجویان سیاســی و حقــوق 

نیــز ورود جــدی بــه ایــن حــوزه و از نــگاه خودشــان انــرژی هســته ای کشــور 

را بررســی کرده انــد. 
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